
آنها در امریکا مشغول تحصیل هستند به یک باره به فرار 
مغزها تعبیر می شــود. به هرحال ما دنبال آن هستیم که 
یــک چرخش ایجاد کنیم. کاری کــه در بنیاد ملی نخبگان 
به صورت جدی روی آن کار کردیم و باعث شــد در 4 ســال 
گذشته 1600 نخبه ما از 100 دانشگاه برتر دنیا به کشور خود 
برگردنــد و برنامــه ای را توســعه داده ایم کــه بتوانیم یک 
محیطی را آماده کنیم که بچه های خارج از کشــور بتوانند 
برگردنــد و برگشــت تنهــا در یــک اقتصــاد دانــش بنیــان 
ایجاد می شــود. چون اگر اقتصاد بر پایــه منابع زیر زمینی 
باشــد فرق یــک آدم نخبه با عادی قابل درک نیســت. در 
حال حاضر بســیاری از این عزیزان که به کشــور بازگشــتند 
در اســتارتاپ ها مشــغول فعالیت هســتند و جالب است 
بدانیــد بســیاری از اســتارتاپ هایی کــه در حــال رفتــن به 
بورس هســتند، توســط همین افراد پیاده ســازی شده اند. 
نخبه هایــی کــه در گــوگل، مایکروســافت، فیس بــوک و... 
مشــغول بــه فعالیــت بودنــد و الان در ایــن اســتارتاپ ها 
 فــروش میلیــاردی دارنــد از طــرف دیگــر از ایــن تعــداد
1600 نخبــه کــه بــه کشــور بازگشــتند حــدود 350 نفــر نیز 

جزو اعضای هیأت علمی دانشــگاه های کشــور شــدند. از 
نــگاه من آمار پایین دانشــجویان ما در خارج از کشــور یک 
زنــگ خطــر محســوب می شــود چون بایــد تبــادل دانش 
بــا تمام دنیــا وجود داشــته باشــد و در عین حــال زمینه را 
بــه صورتی طراحی کنیم که دانشــجویان مــا بعد از اتمام 
 تحصیل به کشــور برگردند و بســتر اســتفاده از دانش آنها 

نیز مهیا باشد.
ë  اواخر ســال گذشــته شــما در گفت و گویی اعلام کردید

بــا  درمــان  کادر  بــرای  ماســک  میلیــون   5 تولیــد  بــرای 
شــرکت های دانــش بنیان قــرارداد امضــا شــده، آیا این 
امکان وجود ندارد شــرکت های دانش بنیان برای عموم 
مردم ماســک با قیمــت پایین تولید کنند چــون در حال 
حاضــر راه کنترل و پیشــگیری از کرونا توصیه به اســتفاده 
از ماســک اســت و در عین حال بالا بودن قیمت ماسک 
به صورتی اســت که شــاید برای قشــر کم درآمد، تهیه آن 
چندان آســان نباشــد آیا برای حل این معضل معاونت 

برنامه خاصی دارد؟
شــرکت های دانــش بنیــان در تولیــد ماســک در حوزه 
نانو فعال هســتند. البته من در آن گفت و گو درمورد تولید 
دســتگاه ماســک توســط شــرکت های دانش بنیان حرف 

زدم تــا آنجــا کــه در حال حاضــر همه ماســک های نانو در 
داخل تولید می شــود؛ زمانی که کرونا، تازه در کشور شیوع 
پیدا کرده بود ظرفیت تولید ماســک کشور 200 هزار تا بود 
کــه از این تعداد، مقدار کمی تولید می شــد. اما ظرف یک 
ماه، اولین شــرکت دانش بنیان ما توانست اولین دستگاه 
تولید ماســک نانو را بسازد، در ادامه چند شرکت دیگر نیز 
به این چرخه تولید دســتگاه افزوده شدند. در حال حاضر 
ما صادر کننده دســتگاه تولید ماســک نانو هســتیم. توجه 
داشته باشید اطلاعات ما در مورد این بیماری  نیز توسعه 
پیــدا کرده و الان به این نتیجه رســیده ایم که ماســک های 
پارچه ای و قابل شست و شــو هم بــرای کنترل این بیماری 
قابل اســتفاده اســت و این موارد اطلاعات جدید پزشکی 
در مــورد ایــن بیمــاری اســت کــه مشــخص کرده هــر نوع 
ماســکی قابل اســتفاده اســت و بــا آموزش هایی کــه دکتر 
حریرچی)معــاون کل وزارت بهداشــت( دادنــد براحتی 
هرکــس می توانــد از یــک پیژامــه نیز ماســک تولیــد کند. 
 بــه هرحال من خوشــحال هســتم در حال حاضــر بیش از 

5 میلیون ظرفیت تولید ماسک داریم.

ë  وضعیــت تولید ماســک بــرای مــردم به چــه صورتی
است؟

ظرفیت تولید ماســک در داخل کشــور روزانــه بیش از 
10 میلیون است.

ë پس چرا در دسترس نیست؟
در دسترس هست.

ë اما با قیمت بسیار بالا، قبول دارید؟
قیمــت برمی گردد بــه  نظارت در بــازار و مــوارد دیگر، 
اتفاقــی کــه بتازگــی افتــاد و مــا بــه آن معتــرض بودیــم 
ممنوعیت صادرات ماسک بود و به نوعی وقتی صادرات 
ممنــوع شــود قیمت تا حــدودی پاییــن می آیــد. خیلی از 
شــرکت ها تولیــد داشــتند بــرای صــادرات چــرا که بــا این 
قیمت دلار برای آنها صادرات صرفه اقتصادی داشــت و 
این وسط بسیاری از شــرکت ها هم برای صادرات ماسک 
مذاکره کــرده بودند و تعدادی در حال صادرات بودند اما 
خوب با این ممنوعیت خســارت زیادی به این شــرکت ها 

وارد شد.
ë  آیا آماری در دست هست که با شیوع کرونا شرکت های

دانش بنیان و استارتاپ ها توانســته اند چه خدماتی را به 
کادر درمان یا مردم ارائه دهند؟

مــن خاطــرم هســت کــه روزهــای اول شــیوع کرونا در 
امریــکا 4 بیمــار را بــه یــک دســتگاه ونتیلاتــور )دســتگاه 
تنفــس مصنوعــی( وصــل می کردنــد حتــی نمونه هایی 
ســاخته بودند که 8 بیمار به یک دستگاه ونتیلاتور متصل 
می شــد. ایــن اتفــاق وحشــتناکی بــود و خودشــان هم در 
جریــان بودند کــه از این 8 نفر، تعدادی قربانی می شــوند 
ولی ما این اتفاق های تلخ را در کشــور خودمان نداشتیم. 
دقت کنید ســاخت یک دســتگاه ونتیلاتور آســان نیســت 
و هزینــه هر کــدام بین 200 تــا 300 میلیون تومان هســت 
البته این قیمت داخلی اســت چرا کــه قیمت بین المللی 
آن خیلی بیشــتر اســت و در یک مقعطی این دســتگاه در 
بــازار وجــود نداشــت کــه بتوانیــم آن را خریــداری کنیــم؛ 
چــون امریکایی هــا و اروپایی ها ریخته بودنــد در بازار و هر 
چی از دســتگاه ونتیلاتور گرفته تا وســایل اتاق آی سی یو و 
مــواد ضدعفونــی را خریده بودند و ما همه اینها را توســط 
شــرکت های داخــل تولیــد کردیــم و در حــال حاضــر نیاز 
نیســت وســیله ای برای ایــن بیمــاری از خارج کشــور وارد 

شود.
ë  در حال حاضر وضعیت ساخت واکسن کرونا در کشور

در چه مرحله ای است؟
بــرای تولیــد واکســن کرونا ما با 6 شــرکت و پژوهشــگاه 
قرارداد داریم که از این تعداد، 2 قرارداد خوب پیش رفته 
و بــه مرحلــه کارآزمایی بالینــی حیوانی رســیده ولی هنوز 
نیاز اســت که صبــر کنیم، چون کرونا یک ویروس بشــدت 
پیچیده اســت و در تمام دنیا نیز وضعیت ساخت واکسن 
به همین حالت اســت اگر ویروس یک ویروس ســاده بود 

واکسن انسانی آن خیلی زود ساخته شده بود.
ë  کمتر از یکســال از عمر دولت باقی مانــده در این مدت

چــه طرح هایی هســت کــه تمایل داریــد حتماً بــه نتیجه 
برسد؟

من بشــدت تمایل دارم بحــث مراکز دانــش بنیان در 
کشور تثبیت شود و برای رسیدن به این هدف در این مدت 
باقــی مانده هر کاری نیاز باشــد انجام خواهم داد که دیگر 
برگشــت نداشــته باشــیم. وقتی شــاهد هســتم این روزها 
همــه در خصوص اقتصاد دانــش بنیان صحبت می کنند 
این یک دســتاورد بزرگ است. من هرگز یادم نمی رود که 
در این دانشــگاه خودم یعنی دانشگاه صنعتی شریف که 
در آن بزرگ شــدم به عنوان دانشــجو وارد   و الان استاد آن 
هستم مرا مسخره می کردند که این بچه بازی راه انداخته 
است. وقتی اولین مرکز نوآوری راه اندازی شد گفتن فلانی 
در دانشــگاه ســوپرمارکت باز کرده و الان خوشــبختانه کل 
دانشگاه تبدیل به مرکز نوآوری شده است. از نگاه من کل 
این شــهر باید به مرکز نوآوری تبدیل شــود. چون توســعه 
کشــور زمانی اتفاق می افتد که کل شهر تهران تبدیل شود 
بــه پارک علم و فناوری و این بچه ها بتوانند براحتی در آن 
کار کننــد و اگر کســی کارآفرین اســت باید بتوانــد از داخل 
اتــاق خــود ایــن کار را انجــام دهد. ایــن دقیقاً کاری اســت 
که مــا در ناحیه های نوآوری داریم انجــام می دهیم. ولی 
متأســفانه بعضی از دوســتان در وزارت علوم می خواهند 
بــرای ایــن ناحیه هــای نــوآوری قانــون بگذارنــد و قانــون 
محدودیــت ایجــاد می کند و بــا قانون، نــوآوری از بین می 
رود و دیگر توســعه ایجاد نمی شــود و به تبع آن اقتصادی 
شــکل نخواهد گرفت. اقتصاد نوآور به یک ذهن وحشــی 
نیــاز دارد کــه به هر ســمت بــرود و نــوآوری ایجــاد کند. ما 
به عنــوان دولت، تنها کاری که می توانیم انجام دهیم این 
اســت که جلوی آن را نگیریم و محدودیت برای آن ایجاد 
نکنیــم. خوشــبختانه بــا کمک رهبــری امســال وضعیت 
بودجــه مــا بهتر خواهد شــد و ما ســرمایه گذاری لازم را در 

این حوزه انجام خواهیم داد.

 اولین و بزرگترین استارتاپی که به بورس ورود پیدا 
کرد استارتاپ »آپ« بود که بیش از 20 هزار میلیارد 

تومان در تابلوی بورس، ارزش گذاری شده است  و 
در حال حاضر 35 شرکت دانش بنیان و استارتاپ در 
تابلوی بورس قرار دارد که 180 هزار میلیارد تومان 
ارزش گذاری شده است. پیش بینی ما این است که تا 
پایان این دولت، بیش از 70 شرکت خواهیم داشت، 

البته ما در حال ترغیب شرکت ها برای ورود به بورس 
هستیم 
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